

## Congress of Local and Regional Authorities of Europe

5th Session

### Resolution 69 (1998)<sup>1</sup> on decentralised co-operation and migration in the Mediterranean Basin

The Congress,

1. Taking note of the report of the Conference on “Local and regional authorities in the face of Mediterranean migration: from intolerance to development”, which took place in Bari (Italy) on 2 and 3 October 1997, presented by Mr Salvatore Distaso, President of the Apulia Region;
2. Welcoming the success of this Conference, which was co-organised by the Congress and the Apulia Region;
3. Fully endorsing the final declaration of the Conference in particular with regard to the need for decentralised co-operation, at local and regional level, between the northern, southern and eastern shores of the Mediterranean to promote local democracy and inter-regional partnership, particularly in the sphere of demography and migration problems;
4. Bearing in mind:
  - a. CLRAE Resolutions 162 (1985), 200 (1989), 256 (1993) and 36 (1996) on the four Conferences of Mediterranean Regions jointly organised by the Congress and the Parliamentary Assembly since 1985;
  - b. Parliamentary Assembly Recommendations 1249 (1994) and 1329 (1997), the first on co-operation in the Mediterranean basin and the second on the follow-up to the Mediterranean Conference on Population, Migration and Development held in Palma de Mallorca from 15 to 17 October 1996;

---

1. Debated by the Congress and adopted on 28 May 1998, 3<sup>rd</sup> sitting (see doc. CG (5) 12, draft Resolution, presented by Salvatore DISTASO, Rapporteur).

## Congrès des pouvoirs locaux et régionaux de l'Europe

5<sup>e</sup> Session

### Résolution 69 (1998)<sup>1</sup> sur la coopération décentralisée et les flux mi- gratoires dans le bassin méditerranéen

Le Congrès,

1. Prenant acte du rapport sur la Conférence intitulée «Les collectivités locales et régionales face aux flux migratoires méditerranéens: de l'intolérance au développement» qui s'est déroulée à Bari (Italie) les 2-3 octobre 1997, présenté par M. Salvatore Distaso, Président de la Région Pouilles ;
2. Se félicitant du succès de cette Conférence, co-organisée par le Congrès et la Région Pouilles;
3. Appuyant pleinement la déclaration finale de cette Conférence notamment en ce qui concerne la nécessité de mettre en oeuvre une coopération décentralisée, locale et régionale, entre les rives nord, sud et est du bassin méditerranéen en vue de promouvoir la démocratie locale et le partenariat interrégional, particulièrement dans le domaine des problèmes démographiques et migratoires;
4. Ayant à l'esprit:
  - a. les Résolutions 162 (1985), 200 (1989), 256 (1993) et 36 (1996) du CPLRE concernant les quatre Conférences des régions méditerranéennes organisées conjointement par le Congrès et l'Assemblée parlementaire depuis 1985;
  - b. les Recommandations 1249 (1994) et 1329 (1997) de l'Assemblée parlementaire relatives l'une à la coopération dans le Bassin méditerranéen et l'autre au suivi de la Conférence méditerranéenne sur la population, les migrations et le

---

1. Discussion par le Congrès et adoption le 28 mai 1998, 3<sup>e</sup> séance (voir doc. CG (5) 12, projet de Résolution présenté par Salvatore DISTASO, Rapporteur).

- d. the provisions of the European Charter of Local Self-Government on local authorities' external activities and those of the Outline Convention on Transfrontier Co-operation between Territorial Communities or Authorities and of the Convention on the Participation of Foreigners in Public Life at Local Level;
5. Convinced that decentralised co-operation in the Mediterranean basin is a means of:
- a. improving fulfilment of basic needs, such as education, sustenance and healthcare, in migrants' countries of origin, and also fostering reinforcement of democratic, pluralist local and regional institutions, in a spirit of respect for human rights and fundamental freedoms, according to the principles set forth in the European Charter of Local Self-Government;
  - b. engendering some of the requisite conditions for easing restrictions on trade, such as modernisation of area-based public administrative systems, renewed confidence, economic guarantees for foreign investors and strengthening of infrastructures, particularly means of communication;
  - c. enabling the implementation of policies on information flows and exchanges between economic agents on the shores of the Mediterranean, all the components of civil society and, in particular, NGOs active in various social and cultural fields;
  - d. encouraging exchanges at the social, commercial, technological, scientific and cultural levels, in order to lay the foundations of a genuine Mediterranean single market, based on local human and material resources;
  - e. stimulating financial aid schemes, investments, vocational training and programmes of co-operation in migration matters, aimed at working with area-based authorities in migrants' home countries to define the conditions on which they would consent to help control migratory flows exceeding the levels envisaged under the co-operation programmes;
  - f. guaranteeing an improvement in the effective use made of development grants in the migrants' towns, cities and regions of origin, where the decision to emigrate is taken, a decision dictated by
- d. les dispositions de la Charte européenne de l'autonomie locale relatives à l'action extérieure des collectivités locales et celles de la Convention-cadre sur la coopération transfrontalière des collectivités ou autorités territoriales ainsi que de la Convention sur la participation des étrangers à la vie publique au niveau local;
5. Convaincu que la coopération décentralisée dans le bassin méditerranéen est en mesure de:
- a. mieux assurer la satisfaction des besoins de base, tels que l'éducation, l'alimentation et la santé, dans les pays d'origine des migrants, mais également favoriser la consolidation d'institutions locales et régionales démocratiques et pluralistes dans le respect des droits de l'Homme et des libertés fondamentales et ce conformément aux principes contenus dans la Charte européenne de l'autonomie locale;
  - b. créer certaines des conditions préalables à la libéralisation des échanges telles que la modernisation des systèmes d'administration publique territoriale, le retour à la confiance et les garanties économiques données aux investisseurs étrangers ainsi que le renforcement des infrastructures, de communication notamment ;
  - c. permettre la mise en oeuvre de politiques d'information et d'échanges entre les acteurs économiques des rives de la Méditerranée, l'ensemble de la société civile et particulièrement les ONG actives dans divers domaines sociaux et culturels ;
  - d. favoriser les échanges au niveau social, commercial, technologique, scientifique et culturel, en vue de jeter les bases d'un véritable marché unique méditerranéen fondé sur les ressources humaines et matérielles locales ;
  - e. stimuler les opérations d'aide financière, les investissements, la formation professionnelle, mais aussi les programmes de coopération migratoire en vue de définir avec les autorités territoriales des pays d'origine des migrants les conditions auxquelles ils accepteraient de contribuer au contrôle des courants migratoires dépassant les niveaux prévus par les programmes de coopération ;
  - f. garantir une meilleure utilisation effective de l'aide au développement dans les villes et régions

aimed at strengthening decentralised co-operation between area-based authorities on the northern, southern and eastern shores of the Mediterranean, in particular between those authorities in more direct contact with migrant population groups;

7. Resolves to give political backing, through its sponsorship, to the initiative of the Apulia Region (Italy) aimed at setting up an inter-regional observatory of Mediterranean migration, responsible for gathering statistical data on demographic and migratory trends in the towns, cities and regions of the Mediterranean basin and for devising proposals concerning action in that sphere, to be submitted to the relevant body within the Congress;

8. Expresses its willingness to take a direct part, through its working group on “Euro-med” co-operation on local democracy, in co-ordinating initiatives for decentralised co-operation between local and regional authorities on the northern, southern and eastern shores of the Mediterranean aimed at strengthening local self-government and decentralisation, in liaison with the above-mentioned observatory and the North-South Centre in Lisbon;

9. To this end, instructs the working group on “Euro-med” co-operation on local democracy to examine the material possibilities of establishing a foundation, whose role, under the aegis of the Council of Europe and in particular the Congress, will be to receive contributions and co-ordinate research and projects to promote decentralised co-operation between local and regional authorities on the northern, southern and eastern shores of the Mediterranean aimed at fostering local self-government and decentralisation;

10. Requests area-based authorities in the member States of the Council of Europe to continue developing joint decentralised co-operation projects with area-based authorities on the southern and eastern shores of the Mediterranean, by establishing permanent links with the observatory, the working group on “Euro-Med” co-operation on local democracy and the North-South Centre, referred to in paragraph 8 above.

les initiatives visant à renforcer la coopération décentralisée entre collectivités territoriales des rives nord, sud et est du Bassin méditerranéen, notamment entre collectivités territoriales plus directement en contact avec les populations migrantes;

7. Décide d'offrir un soutien politique, par le biais de son patronage, à l'initiative de la Région Pouilles (Italie) visant à créer un Observatoire interrégional des migrations méditerranéennes, organisme chargé de recueillir des données statistiques sur les tendances démographiques et migratoires dans les villes et régions du pourtour méditerranéen et d'élaborer des propositions d'intervention dans ce domaine à l'intention de l'instance compétente du Congrès;

8. Est prêt à contribuer directement à la coordination des initiatives de coopération décentralisée qui, entre les collectivités locales et régionales des rives nord, sud et est de la Méditerranée, visent à renforcer l'autonomie locale et la décentralisation, et ce dans le cadre de son Groupe de Travail sur la coopération «Euro-med» en matière de démocratie locale, en relation avec l'Observatoire susmentionné et le Centre Nord-Sud de Lisbonne.

9. A cet effet, charge le Groupe de Travail sur la coopération «Euro-med» en matière de démocratie locale d'examiner les possibilités concrètes de création d'une Fondation ayant vocation, sous les auspices du Conseil de l'Europe et en particulier du Congrès, à percevoir les financements et coordonner les recherches et projets visant à promouvoir la coopération décentralisée des collectivités locales et régionales des rives nord, sud et est de la Méditerranée en faveur de l'autonomie locale et de la décentralisation;

10. Demande aux collectivités territoriales des Etats membres du Conseil de l'Europe de continuer de développer des projets communs de coopération décentralisée avec les collectivités territoriales des rives sud et est de la Méditerranée, en établissant des contacts permanents avec l'Observatoire, le Groupe de Travail sur la coopération «Euro-med» en matière de démocratie locale et le Centre Nord-Sud mentionnés au paragraphe 8 ci-dessus.